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בוגרים ובוגרות יקרים ויקרות,

עם תחילתו של חודש כסלו, 
נזכרתי במאמרו של ביאליק 'גילוי וכיסוי בלשון', 

מביאה לכאן את הקטע שמסיים את המאמר:

“עוד לאלוה” לשונות בלא מלים:  זה  "...עד כאן על לשון המלים. אבל מלבד 
ממקום  מתחילים  הללו  המדבר”.  ה“חי  זכה  ובכולם  והשחוק.  הבכיה,  הנגינה, 
שהמלים כלות, ולא לסתום באים אלא לפתוח. מבעבעים ועולים הם מן התהום. 

הם הם עליַת התהום עצמו..." 
)גילוי וכיסוי בלשון\ ח. נ ביאליק(

שוב אין הרבה מילים לומר... הנגינה, הבכיה והשחוק מלווים אותנו בכל יום, 
מעין חילופי מצבי רוח מבלבלים שכאלה...  

והנה בכל זאת, אספנו לכם בלשון המילים, את ביטחונינו בכם, 
כי אתם מעלים אור היכן שאתם, כי יש בכוחכם להעלות מן התהום 

ולגלות עוד מן הכיסוי וההסתרה, לגלות מן הטוב ולהעלות עוד ועוד ניצוצות.
נדמה שהמלחמה הזו הביאה איתה הרבה גילויים 

שלא הצלחנו לראות עד עכשיו. 
הרוע והאנטישמיות מתגלה בצורה קיצונית בכל העולם, 

ועם זאת, גם האכפתיות, הנכונות, ההדדיות והמעורבות שיש בעם ישראל 
מתגלה אחרי הרבה זמן של פילוג ופירוד. בתוך כל החושך הגדול הזה, 
יש אורות קטנים, ישנן פעמים של בהירות הדרך, של עליה מן התהום. 

הן אולי מעטות, ויש הרבה כיסוי שלא מאפשר לנו לראות, 
אבל אנחנו פה בדיוק בשביל זה, בשביל להביא אליכם את נקודות האור, 

את רגעי החוזק ומילות הגעגוע והתקווה. 

בשבוע הבא אנחנו מתחילים סדרת זומים עם אנשי בית ישראל שנקראת 
'להאיר את החושך', ומאז תחילת התנעת המפגשים הללו, 

מתנגן לנו ברקע השיר "האור בקצה" במילותיו של יעקב גלעד ויהודה פוליקר. 
וזה באמת מה שאנחנו מנסים לעשות, ויודעים שגם אתם, בוגרינו היקרים, 

עושים ביום יום שלכם בשטח. אנחנו מחזקים אתכם ושולחים כוחות 
עם הידיעה הגדולה שעם כל הסערות והרוחות 

שנושבות בקירבנו בתקופה זו, באיזו דרך שהיא שלכם - נגינה, בכיה או שחוק, 
במילים ובמעשים, ובעיקר ביחד הזה  - 

"כל הרוחות שנשבו כל הלילה, לא יוכלו לכבות את האור בקצה."

המשיכו לשתף ולספר,
שמרו על עצמכם בגוף ובנפש

חודש טוב
אוהבים אתכם

עומר וכרמל, צוות הבוגרים
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בימים אלו של חושך ואור הנאבקים זה בזה, מצאנו דברים שרשם אורן הירשהורן 
מתוך מה ששמע מהושע בקידוש בערב שבת קודש במוצ"ש בתשפ"ב. 

ראינו אותם רלוונטים מתמיד להיום.

קדושה ושלום

אבי זי"ע היה אומר כי למילה טעם ישנן שתי משמעויות: טעם כסיבה, 
וטעם מלשון תחושת טעם על הלשון. לטעם כזה לא יועילו מילים והסברים. 

אך לכבודכם ובשונה ממנהגי, וממנהג אבותיי, 
נראה לי שהפעם יש צורך להקדים לקידוש דברים אחדים.

בקידוש אנו מקדשים את היום, את השבת, והשבת מקדשת אותנו. 
קדושה היא הבדלה, הפרדה – אך גם התקדשות והתעלות. 

ביום השבת אנו מתעלים למצב אחר, 
מצב שהוא מעין עולם הבא מעין הגאולה השלמה,

בשבת, בזכות המנוחה מהמלאכה והמנוחה הנפשית מהעמל, 
אנו יכולים להיות ברוגע, באהבה בהתעלות, ובקדושה. 

גם שנת השמיטה נקראת שבת, וכך גם היובל, והגאולה השלמה הנקראת 
'יום שכולו שבת ומנוחה לחיי העולמים לחיי העולם הבא'.

ומהו עניינה של השבת? השלום והשלמות. 
כמה חסרונות יש בעולם, ורובם נוצרו בידי האדם בבחירתו. 

אני אמנם חושב שלאדם ניתנה בחירה רבה מדי, אך הקב"ה לא התייעץ עמי...

הרוע לא השתנה, רק פשט ולבש צורות. במצבו הנוראי ביותר הוא מופיע 
כמלחמה, כשנאת ישראל, אך מתלבש גם כאי צדק חברתי ופערים כלכליים. 

ואנחנו שואפים למצב בו נתקן ויושלמו החסרונות האלה, 
ותופיע השלמות בעולם. לכך נפתח הקידוש במילים 

'יום השישי ויכולו השמים', שהם ראשי תיבות הוי'ה –– שמו השלם של הקב"ה.

הקידוש הוא עדות, וכדי להיות כשרים לעדות יש להרהר בתשובה. 
כדי שיוכלו ישראל להעיד ולקדש את השבת, 

מכפר הקב"ה על כל עוונותיהם, ואז הם כשרים להעיד.

כשאנו אומרים שלום עליכם, אנו מזמינים את המלאכים אל ביתנו. 
המלאכים הם אורות ה', אורות של טוב, שליחים אלוקיים לעשיית טוב. 

ה'הזמנה' היא הפנמה ותחושה של האורות הללו, 
ולראות אתכם – זה כבר ממש לראות ולחוש את המלאכים.

אם כן, מדוע אנחנו אומרים  'צאתכם לשלום'? 
מכיוון שלאחר ההפנמה וההתקדשות, אנחנו מבקשים מהאורות הללו ומכם  

לעשות את שליחותם - ולהפיץ את הטוב הלאה בעולם.
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לפני שבוע בדיוק ביקרתי את אחי ומשפחתו בשובל, 
ישבתי עם סבא שלי האהוב והלכתי בשקט של הקיבוץ שגדלתי בו, 

מריחה את הריח הטוב של הדשא בלילה, ריח שאין כמוהו בעולם. 
העולם שלנו התהפך בנתיים. הלב נקרע ונשבר על האחים והאחיות שלנו. 

לא עוזבת אותי התחושה שהם-אני. סבא שלי הקים את הבית שלנו 
באותו לילה יחד עם קיבוץ בארי, במבצע מלא עוז של 11 הנקודות. 

ליישב את הנגב. להגשים את החלום של הילד בן ה14 
שעולה לארץ ישראל להיות חקלאי. ומגשים. ובונה. 

באמונה אדירה בחלום הציוני. וקיבלנו מכה אדירה, מזעזעת. 
ובתוך כל הכאב אני רואה אותנו עולים ומתעלים. 

כוחות מדהימים בתוך המשפחות שלנו, בתוך העם שלנו. 
כל אחד עם הלבוש שלו, במעגלים שלו, אבל יחד- 

אני רואה את הקהילה המדהימה שאני חיה בה- 
לא מוותרים לאף אחד להישאר בלי עזרה, 

אני רואה את בני הדודים שלי בתל אביב עובדים מסביב לשעון 
לעזור ולסייע בכל מה שניתן

אני רואה את דוד שלי ממושב פריגן לא מוכן להשאיר אף אחד מאחור, 
למרות המאורעות הנוראים שעברו. 

את האהבה והקשר והאיכפתיות של עם ישראל על כל גווניו. 
ובלילות ארוכים שאני לא נרדמת זה נותן לי כוח, 

להמשיך להתעקש להיות אמא טובה עוד יום, באי וודאות שאנו חיים בה. 
ואני יודעת שהמשפט שכתבה סבתא שלי לפני הרבה שנים, 

והוא כתוב על שלט על רקע השדות של הקיבוץ 
)ועל רקע הטרקטורים שמחכים להמשיך ולבנות את ההרחבה( 

הוא עוד יחזור להתקיים. עוד נחוש את השקט של הנגב, 
את האויר הצלול שאין כמוהו בעולם. אנחנו נהיה אחרים, 

אבל בתפילה שנהיה ראויים להמשיך ולהגשים את החלום של אבותינו. 
"בוא יבוא ברינה נושא אלומותיו"

לזכר סבי, יושקו )יוסף( רייכר ז"ל

רות כלדיאן, מכינה ט'
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אורות המלחמה - 
לאור תורתו של מורי ורבי, 

ד"ר רבי ישראל שלום יוסף פרידמן בן־שלום זי"ע ועכ"י

ישראל כל הזמן היה אומר לנו – צריך לחוש את הקרקע בוערת מתחת לרגליים. 
נוכחות תמידית של  ובתודעת  ודחיפות,  כך, בתודעת שליחות  חי  והוא באמת 
תמיד",  נגדי  "וחטאתי  עם  יחד  תמיד",  לנגדי  ה'  "שיוויתי  במציאות.  הקב"ה 
ולא  הגאולה,  וקירוב  העם  התעלות  בשטח,  והתוצאה  המעשה  הוא  כשהמוקד 

האני הפרטי ומה וכמה אני עשיתי.
ועם זאת, ישראל דיבר בכמה הקשרים על ההתעלות המיוחדת שיש בזמן מלחמה, 
על ההתגייסות של כל שכבות העם, של שימת אינטרסים אגואיסטיים ושיקולים 
אישיים בצד והירתמות ותרומה לטובת הכלל. זה בא לידי ביטוי הן בדוקטורט 
הרומאים,  מול  הקנאים  קבוצות  של  רוחניים  כמנהיגים  שמאי  בית  על  שלו 
שסחפו אחריהם את המוני העם, ואף את בית הלל כאשר הייתה הצלחה במלחמה 
– קנאות שיסודה אמונה  במעלה בית חורון מול הנציב הסורי קסטיוס גאלוס 
החומר,  את  שמקדש  עולם  האלילי;  הרומי  העולם  ודחיית  ה'  במלכות  שלמה 
 Pax את הטריטוריה, את "העולם הזה" על כל תענוגותיו הגשמיים, עולם של
Romana, "השלום הרומאי", שכל כולו הרג, שליטה ושעבוד של עמים ושל 
חלשים – עבדים ואיכרים, והכול בשביל כוח וכסף והאדרת העצמי; שלום של 
קיסרים שרצחו הורים, אחים ובנים כדי להמשיך לשלוט עד אשר יירצחו בעצמם; 

תרבות שבה השלום הוא מלחמה עבור הלוחמים המשועממים, 
והמלחמה היא שלום.

זה עומדים בית שמאי, שדורשים ותובעים מהאדם תביעות רוחניות,  ומול כל 
התרומות  השמיטה,  הצדקה,  בתחומי   – גבוהות  ודתיות  חברתיות  מוסריות, 
והמעשרות, השבת והמועדים, ישיבה בסוכה עם כל השולחן ואף תינוק רך בעריסה 
שאך זה עתה נולד. והסיפור בירושלמי בבא מציעא, שמציג מול הארכיטיפ של 
אלכסנדר "הגדול" שרק רוצה זהב וכסף, טריטוריות וכיבוש – את היהודים שרבו 
למי שייך אוצר שנמצא מתחת לקרקע שנמכרה: המוכר טוען שהיא שייכת לקונה, 
והקונה טוען להפך; ולבסוף – הבן והבת של שניהם מתחתנים ועם האוצר הזה 
בונים בית והמשכיות. וכך בימינו חיילי מילואים מוותרים זה לזה מי יצא לשבת

וכמובן הדגם של בית שמאי – החסידים החשמונאים שמסרו את נפשם על קיום 
המצוות וניצחו את מצביאי בית סלווקוס שנשלחו בזה אחר זה כדי להביס את 
היהודים העקשנים שאינם מוכנים לסור למרותו של אנטיוכוס. ישראל ממש דיבר 
על הרוח החשמונאית שאנו צריכים לשמר. למדנו איתו את י"ח דבר שגזרו בית 
שמאי ברוח של התרחקות מהתרבות והחברה הגויית – גזירות שממשיכות את 
הרוח של יוסי בן יועזר מהזוגות, שהיה חסיד שבכהונה והיה דודו של אלקימוס 
)יקים איש צרורות(, כוהן מתייוון שלפי המדרש דברי דודו החזירוהו בתשובה; 
יוסי זה שיחד עם חברו יוסי בן יוחנן גזרו טומאה על ארץ העמים ועל כלי זכוכית 

– בשביל לקדם ולהעלות עוד את מדרגות הטהרה והקדושה.
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ובהקשר של שלהי בית שני – למדנו עם ישראל על מונבז המלך, בנה של הלני 
המלכה, שהוא ואימו היו גרי צדק מבית המלוכה של חֲדָיֵיבּ )כיום באזור מוסול 
שבצפון עירק(, בהשפעת הקהילה היהודית שחיה בממלכה. שניהם עלו לארץ 
ישראל ותרמו לבית המקדש מהונם. על מונבז מסופר שלמורת רוחם של קרוביו 
מסופר  יוספוס  אצל  לעניים".  נכסיו  כל  את  וביזבז  "עמד  הוא  המלוכה,  מבני 

ששני אחיינים שלו לחמו לצד צבאות היהודים במרד הגדול מול הרומאים.
ולבסוף ישראל עצמו, שבמלחמת העצמאות לחם בעין חרוד מול ערבים מקומיים 
וסיפר איך שהיה מביא  חמושים שבאו לכבוש את הקיבוצים בעמק בית שאן, 
תחמושת לאיש שירה במכונת הירייה )שפחד(, כשסביבו שורקים כדורים, והוא 
של  תרבות  נספח  היה  ובהמשך  הלחימה.  מטרת  של  במחשבה  רק  עסוק  היה 
ישראל בקונסוליה במרסיי שבדרום צרפת. אני זוכר איך הוא דיבר ברגש חם על 
ההתלהבות שאחזה ביהודי מרסיי סביב ההפגנות למען מדינת ישראל בתקופה 
שלפני מלחמת ששת הימים, לקראת סוף שהותו שם יחד עם ציפורה וחמשת 
כדי להתגייס אך לא הספיק להגיע למלחמה  )מנחם הבכור טס לארץ  ילדיהם 

שהסתיימה מהר(.
בתפילה שרוח התקופה הנוכחית – של אחדות, התגייסות, התנדבות, התעלות 
וראיית הטוב – תמשיך איתנו גם אחרי הניצחון במלחמה מול רשעי הארץ, ושנזכה 

לתקן עולם במלכות ש־די ולהיות אור לגויים.

אהרלה אדמנית,
בוגר ישיבת נתיבות, מקיבוץ סעד,
נמצא היום עם המפונים במלון בים המלח
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פתאום קם אדם בבוקר ומרגיש כי הוא עם

שלושה ימים לאחר השבת השחורה ההיא הלכתי לתרום דם. 
נסעתי להדסה עין כרם, ומישהו אמר לי שאין סיכוי. חבל על הזמן. 

אז חניתי ליד האצטדיון של טדי, ונעמדתי בתור. היו שם אולי 400 איש בתור, 
והתור נע לאט. לאט מאד, וכולם עמדו בשקט. 

מישהו לידי היה קטין. חרדי מאוסטרליה. 
מישהי לקחה גיטרה, מיקרופון קטן ובוקסה, 

והתחילה לשיר. "איך אפשר שלא להתאהב בך", של ג'יין בורדו, 
ועוד כמה שירים באנגלית. היה לה קול נפלא, אבל הסתכלתי על האנשים–  

רבים עם כיפות. ירושלמים, אתם יודעים... 
ניגשתי אליה וביקשתי שתשיר את 'שיר למעלות'. 

וכשהיא שרה אנשים הצטרפו. עמדו בתור ושרו בשקט, כמו תפילה. 
בעצם, למה כמו? עמדו ושרו בתפילה. לאחר שעה או יותר אמרתי לעצמי, 

שאולי זה מוגזם לחכות כל כך הרבה בשביל לתרום מנת דם אחת. 
אבל הסתכלתי סביב, ואף אחד לא פרש. כולם המשיכו לעמוד בסבלנות. 

בשקט. בסדר, אמרתי לעצמי. גם אני. שש שעות לקח לי עד שיצאתי משם. 
לא רק לי, לכולם. וכולם עמדו בסבלנות. 

האירוע הזה המחיש לי את מה שראיתי מאז בעוצמה שאני לא מכיר. 
ההתנדבות, הנחישות, היכולת לראות את הזולת ולהגיש לו עזרה. 
הסולידריות, גם בגיוס האדיר למילואים, במערך העזרה שיש כאן 

בקהילה של 'בית ישראל' לנשים שבעליהן במילואים, 
בכל מקום בארץ הזו יש המון המון תרומה והתנדבות וסולידריות. 

בבת אחת החלפנו דיסקט, משהו באתוס הקודם נראה פחות רלוונטי. 
אני מתכוון לאתוס של שלושת הכ"פים - כוח, כבוד, וכסף. 

אתוס שמתחבר מאד לתרבות הקפיטליסטית. 
משהו ממנו נראה לא שייך למציאות, קיבלנו פרופורציות. 

בבת אחת עלה והתגבר היסוד המאחד על כל המחלוקות. הן עדיין ישנן, 
אבל יש תחושה בלתי מעורערת שאנחנו עם. פתאום קמנו בבוקר 

והרגשנו שאנחנו עם. אפשר היה לראות את זה, 
אגב, גם באין-ספור ביטויי הגבורה שהיו בשבת ההיא. 

כבר אז, מה שהניע את האנשים לא היה שלושת הכ"פים. 
זה נכון לגבי אלה שבאו, תוך סיכון עצמי נורא, לחלץ מהמסיבה ברעים. זה נכון 

לגבי מט"ק בזיקים, שרץ בתחתונים כדי להציל את המש"קית ת"ש שישבה 
בש"ג. הוא לא הצליח. הרגו אותה. וגם הוא מת בדרך. 

אבל הרג חמישה מחבלים. זה נכון לגבי צוות שלדג שנלחם בבארי, 
כמעט עד הכדור האחרון. זה נכון לגבי המון מעשי גבורה שקרו ביום הזה, 

שעצרו את המחבלים מלהמשיך ולהרוג. זה נכון גם לגבי אין-ספור סיפורים 
של התנדבות ונתינה וסולידריות שקרו מאז. אף אחד מהם לא נבע מהאתוס 

של שלושת הכ"פים. אגב, זו הסיבה שמי שעדיין מונחה מהאתוס ההוא – 
נראה עכשיו משונה. לא שייך. מגונה אפילו.
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זה לא פשוט להתמיד עם זה. ישנה שחיקה, ישנה עייפות, 
ועם כל הכבוד להתנדבות, גם להתפרנס צריך. 

אבל נראה לי שיש כאן איזו למידה קולקטיבית משמעותית, 
שאולי לא תתאדה מיד בשש שאחרי המלחמה. 

הבנה שאנחנו לא רק אוסף של פרטים, אינדיבידואלים, 
בהתאם לחינוך של התרבות הקפיטליסטית. אלא הבנו שיש כאן עם. 

ושהסיפור של העם, סוד-כוחו, הוא היחסים בין האנשים בו 
והיכולת שלהם לרצות דבר-מה ביחד. היכולת שלו להבין, 

שיש מצבים שבהם צריך אפילו לקחת סיכון, להתגייס למילואים, 
לסכן את החיים. כדי שמשהו כמו שקרה בשבת ההיא לא יקרה שוב.  

זו למידה משמעותית, שמחזירה אותנו לערכים אחרים 
מאלה של התרבות הקפיטליסטית. מתוך הבנה שאולי אין ברירה, 

בשכונה הבעייתית בה אנחנו גרים. 
זו למידה שמחזירה אותנו לכוחות האצורים בעם הזה, שהם גדולים מאד, 
וכבר אפשרו בעבר לעשות מעשים שאין להם תקדים אצל עמים אחרים. 

אני לא יודע אם זה מנחם מהעצב, מהצער. אבל חשוב לראות את זה. 
כדי לזכור, כמו שאמר אלתרמן בשיר 'ליל חניה', לִזְכֹֹּר, לֹא רַק לְרָע, יְמֵי רָעָה.

ויותר מזה, לזכור מה אנחנו רוצים לעשות כאן יחד, למרות המחלוקות. 

אילון שמיר
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לפני כמה ימים בשעות הבוקר, כשהסעתי את הילדים לגנים ולבי"ס, 
בין כל הניידות והחיילים שהיו ברחובות עבר מולנו גם טנדר שחור 

עצום וגבוה מאוד שעורר בכולנו בהלה. הילדים שאלו מה זה האוטו הזה, 
ואני שמתי לב איך גם אני מבוהלת ממנו, 

ואיך הנסיעה לגן בבוקר ברחוב אריה בן אליעזר, הפכה מחוויה פשוטה, 
עם קצת מתח נורמלי של פרידות יומיומיות מאמא ולחץ של בוקר, 

לחוויה של פחד קיומי שמתגנב לכל פינה בלב. אחרי שסיימתי לפזר אותם, 
כשהייתי בדרך למשרד, חלפתי על פני אישה צעירה שהחזיקה בין זרועותיה 

בתוך המנשא תינוק קטנטן. היא נראתה אמא טריה, עמדה בצד הכביש בנחת, 
נראית כמו מחכה למישהו שיאסוף אותה, מבטה על הראש הקטן 

המבצבץ מתוך המנשא והבעת פניה נסוכה רוך וחום. 
היא חיבקה אותו ונראתה שלווה.

הלב שלי התרחב לרגע ומיד התכווץ. הרגשתי שהמראה הזה מסמל 
את מה שחמאס ניסו למוטט בעולם. קדושת החיים. הקרקע הבטוחה והשופעת 

שמגדלת תינוק קטן, הרצון של כל אמא להעניק ולאהוב, הרוך ואהבה, 
הביטחון המובן מאליו של אמא עם תינוק קטן שמרגישה שהיא מגנה עליו 

ושהוא מוגן ובטוח כשהוא איתה, בלי לחשוש. 

המראה הזה העלה לי מחשבה שנתנה לי כח. הוא הבהיר לי 
שהמלחמה ביננו לבין חמאס היא לא רק על החיים שלנו מול שלהם, 

אלא היא מלחמה על צלם אלהים שבאדם שהטבח המזעזע ניסה לרסק 
ופגע בו. פגיעה שהתפקיד שלנו בעולם הוא לתקן אותה. 
זה בעצם התפקיד שעם ישראל לקח על עצמו מהתחלה, 
התפקיד שלנו לאורך כל הדורות גם כיחידים וגם כעם- 

לבנות ולהעלות את האדם כבריאה שנבראה בצלם אלהים. 
ששומרת ומקדשת את החיים והטוב, את הרך והעדין. לבנות אדם שאוהב, 

שנותן, שרואה את הזולת ולא רק את עצמו, אדם שכולו טוב.
מכל העמים בעולם ההשחתה הזו של דמות האדם וצלם אלהים שבו 

התרחשה דוקא כלפינו. אני מבינה שכנראה זה קשור לכך שמוטל עלינו 
להקים מעפר ולבנות אותה מחדש. זה כבר קרה באופן מיידי תוך שניה- 

כל עם ישראל, מכל פלגיו המסוכסכים ולבושיו השונים, 
התאחד באהבה בעוצמה אדירה על הדרך הזאת של עשיית טוב, אחווה, 

נתינה ומסירות נפש ממש. לתת מחדש את הביטחון בקדושת החיים. 

אנחנו בליבו של מאבק עולמי על הדרך הזו.
נראה שהתביעה לאנושיות וצלם אלהים דוקא היא מעוררת שנאה כלפינו. 

אני מתפללת שמתוך המלחמה הזאת נמשיך להזכר בתפקיד שלנו ונדבוק בו. 
שנתחזק באהבתנו ושתהיה פריצה לדרך הזאת בעולם, 

להיות אדם ועם ועולם בצלם אלהים.

שמירה והצלחה גדולה לכל אחד ואחת, באהבה ושותפות

יעל פרידמן, מכינה ב'
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בחודש וחצי האחרונים כולנו מוצפים בקשת רחבה של רגשות. 
עצב, אובדן, ייאוש ולבד, לצד תקווה, צחוק, שמחה על חיים חדשים... 

ובעיקר הרבה הרבה דאגה לכל מי שבחזית. 
אז על מה צריך לחשוב עכשיו? איך לכוון את הלב למקום מחזק, 

מקום שלא שוכח את האור הפנימי המצמיח גם בתוך אדמה חרוכה? - 
גם ללוחמים וגם למי שנמצא בעורף 

שצריך להחזיר עכשיו את השפיות והפשטות. 

אז חשבתי על שני המעגלים- הפרטי והכללי. 
אני יכולה להגיד לבעלי שנלחם עכשיו - 

תחשוב על המשפחה,  או - תחשוב על עם ישראל.
אולי זה הזמן דווקא כלוחם להתחבר לנצח ישראל, לשליחות ולמשימה. 

גם על עצמי בעורף זיהיתי שכאשר אני עסוקה במעגל האישי שלי 
אז מאד קשה, אבל אם אני מצליחה להתחבר רגע למסירות הנפש, 

לנתינה המטורפת שיש כאן, לזה שהמלחמה חשפה את המהות שלנו כעם, 
כמה אנחנו עם שורשים עמוקים. 'ועמך כולם צדיקים' באמת! 

אז יש בי התרוממות רוח אדירה ומרגישה זכות להיות חלק מהעם הזה. 
ואף על פי שבכל דור ודור קמים עלינו לכלותינו 

אשרינו מה טוב חלקנו שאנו קמים לבתי מדרש ועשיית הטוב. 
אני רוצה להגיד משהו על הפסוק 'גדול כים שברך מי ירפא לך'.

שבאמת ברובד האישי, אין מילים לנחם 
והכאב והאובדן על כל חייל שנופל גדולים כל כך. מי ירפא לך? 

אבל הזוהר אומר לנו - מי ירפא לך! זאת תשובה. 
מי וים הם בהיפוך אותיות. 'ים' מתארת את ספירת המלכות 
שהיא האמא התחתונה. האמא שמחוברת לאדמה, לעשייה, 

שטובעת בכביסות ובכלים ובדאגות... ואילו 'מי' מתארת את ספירת הבינה, 
האמא העליונה שהיא האמא של כולנו, שמחברת אותנו גבוה ומרוממת אותנו. 

האמא שרואה למרחוק את התמונה הכללית יותר. 
בימים אלה התשובה היא 'מי ירפא לך'. 

נמצא נחמה, תקווה ואמונה דרך האחדות והיחד.
שתי האמהות האלה כמעין שתי בחינות האישי והכללי. 

והן כמו שתי בבואות אחת של השניה. 
לבסוף, אנחנו לא בוחרים או - או, אלא שילוב של שתי הבחינות האלו. 

הפרטי נותן כוח לכלל ולהיפך...
אנו בימי חודש כסלו. חודש שבו מתפללים על ניסים וישועות.

הגאולה היא תמיד 'קרבה אל נפשי'. 
גאולת הכלל תמיד חייבת לבוא עם הגאולה הפרטית והאישית של כל אחד.

מתוך הזוהר -  "והשתא דאנת הכא גדול כים שברך, ואי תימא דלית לך קיימא 
ואסוותא, מ"י ירפא לך, ודאי ההוא דרגא סתימאה עלאה, דכלא קיימא ביה, 

ירפא לך ויוקים לך." ) וְעַכְשֶָׁו שֶׁׁאַתְֹּ כָֹּאן, גָָּדוֹל כַֹּיָָּם שִֶׁבְרֵךְ. וְאִם תֹֹּאמַר שֶׁׁאֵין לְךָ 
קִיָּוּם וּרְפוּאָה - מִ"י יִרְפָָּא לָךְ. וַדַַּאי שֶׁׁאוֹתָהּ הַדַַּרְגָָּה הַנִִּסְתֹּׁרׁת הָעׁלְיוֹנָה שֶׁׁהַכֹֹּל 

עוֹמֵד בָָּהּ, תִֹּרְפָָּא לְךָ וְתָקִים אוֹתְךָ.(

רויטל אסולין, מכינה י'
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בוגרים ובוגרות יקרים ויקרות,
רצינו לשלוח לכם כמה מילים לחיזוק הרוח, 

והנה נדמה שככל שהזמן עובר, יש פחות ופחות מילים ליותר ויותר... 
אני חושבת הרבה מה טעמן של מילים בזמן הזה, לפעמים נדמה שהכל הוא פלסטר.... 

אבל אנחנו יודעים שבמהות של הדבר, זה לא כך. 
שמילים טובות מחזקות ומגביהות את הרוח, שחיבוק אחד, תפילה, מחשבה, 

עין טובה על החיילים שלי, זה עולם ומלואו. בכל זאת, מגישים לכם את פק"ל הרוח הזה, 
לזמני מנוחה, לימוד ותפילה, ואת כל ליקוט המילים הזה 

שכל פירושן הוא הגעגוע שלנו אליכם, הדאגה הרבה,
 והרצון לשלוח כוחות ולחזק את הרוח והלב במלוא האהבה.

לילה כיום יאיר\ אביתר בנאי

בשבוע האחרון הולך איתי השיר הזה של אביתר בנאי. 
כולנו נלחמים - מי שבחזית ומי שבעורף. נלחמים באויב, 

נלחמים על חברים, משפחה, מולדת, נלחמים על שגרת היום, על מצב הרוח והחוזק. 
לפעמים נדמה שהמגנט שואב אט אט למטה, והנה מילת עידוד קטנה, 

ההרגשה שאני לא לבד, פעולה שמניעה לעוד פעולה, מרימה לאט בחזרה מעלה. 
כמה שחיזוק הנפש חשוב כל כך בימים אלו, שיחסי האמון בנינו, הכנות והיושרה, 

החסד והדין הולכים יחד ומצילים נפשות. אנחנו רוצים לחזק אתכם 
ולהחזיק יחד את התקווה, את הרוח והאמונה, את המקום של האפשרי, 

כולנו יחד משתתפים בקרב הזה על רעיון ועל דרך של טוב. 
ואלוהים אדירים, איזה קרב. הקרב על המים הרבים, 

לא להפסיק לגלות עוד מעיינות בקרבנו, עוד אהבה גדולה שאפשר להרבות. 
ישנן מילים שמתערערות לנו בתקופה הזו, אבל גם ישנן מילים כמו אמון, אמונה, יושרה, 

שייכות, ערבות, שממלאות את החלל, ממלאות את הבור. 
אמון זו המילה הראשונה שעלתה לי כבר בבוקר השבת השחורה. 

וכמה שיש לנו אמון בכם ואחד בשני. אמון שיאיר את הלילה, ומשבירת הכלים, 
 מהתוהו ומהחושך, יאיר האור הכי נעלה שיש, עולם של אצילות, בריאה ועשייה.

שלא תשכחו את הדרך,  שהפחד והכאב לא יינתבו כנקמה וגזענות
אלא כפעולה של בנייה, תקומה והתחדשות. שנדע לראות ולהאמין בטוב בבני האדם, 

שנצליח להיות אוהבים זה לזה, להסתכל בעיניים טובות ולהמשיך לפעול למענינו 
ולמען עתיד המדינה. מי ייתן, ולילה כיום יאיר.

המשיכו לשתף ולספר, שמרו על עצמיכם,
אוהבים אתכם מאוד

עומר וכרמל, צוות הבוגרים

שֶׁוּב אֲנִי נִלְחָם, שֶׁוּב אֲנִי נִלְחָם

מַגְנֵט מוֹשֵֶׁךְ לְמַטָָּה

זׁה בַָּנְִּקֻדַּוֹת הַקְְּטַנִּוֹת

בְָּמִלּוֹת עִידוּד

הַפַָּעַם אֲנְ'לֹא לְבַד,

אֵיזׁה קְרָב אֱלוֹהִים אַדִַּירִים, אֵיזׁה קְרָב

בֵָּין הַבָּוֹר לַמַַּיִם

לְפָחוֹת יֵשֶׁ פָּׁה קְרָב, לְפָחוֹת יֵשֶׁ מַיִם

פַָּעַם הָיָה רַק בָּוֹר

לַיְלָה כְֹּיוֹם יָאִיר...
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הצעה / אבישי חורי 

הָרַחֲמָן הוּא יִשְׁׁלַח לָנוּ רׁפוּאָה שְׁׁלמה 
יַחֲזִיר לַמָָּקוֹם אֶת רָאשְֵׁי הַתִִּינוֹקוֹת 

יַחֲזִיר לׁאָחוֹר אֶת הַזׁמַן 
יַעֲצֹר אוֹתוֹ בּׁ-6:28 בּׁבֹקֶר שְַׁבָּת, הַשְּׁׁבִיעִי 

בּׁאוֹקׁטוֹבֶּר אַלׁפַַּיִם עֶשְׁׂרִים וׁשְָׁלוֹשְׁ 
יַמׁשְִׁיךְ לָנֶצַח אֶת הַמׁסִבָּה 

 יוריד שְֶׁלֶג גָָּדוֹל וׁלָבָן עַל הָרׁצוּעָה וּסׁבִיבָהּ

הָרַחֲמָן הוּא יׁשְַׁקֵֵּם אֶת הָאֵמוּן הָאָבוּד בָּרַחֲמִים 
יִתׁפַַּר אֶת הַגָָּדֶר הַקׁרוּעָה 

יׁשְַׁבֵּשְׁ אֶת תִּׁנוּעַת הַטִילִים 
 הָרַחֲמָן הוּא יׁאַפׁשְֶׁר שְׁוּב לוֹמַר מִלִִּים כְּׁמוֹ אַהֲבָה

הָרַחֲמָן הוּא יִמׁחַק אֶת הַזִכׁרוֹנוֹת 
יִשְׁׁכְִּיח מהילדים 

שְֶׁמָָּה שְֶׁיָָּקֶר, רַךְ, מׁכַכְָּב 
חַיֵָּיהֶם, עֵינֵיהֶם, לׁחַיֵָּיהֶם, הַנְּׁמָשְִׁים 

נׁצָבִים רוֹעֲדִים מִתִַּחַת 
לׁסַכְִּין

אבישי חורי, מכינה י"ד
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חברים,
רציתי לפתוח ב"שלום", אבל אז נזכרתי בהלכה 

שאין אומרים "שלום" בבית האבל.
איני יודע מי מכם הקוראים עתה את דבריי אבל ממש, 

ומי מאיתנו אבל עם אחרים,
אבל אני מבקש לפתוח בנחמה: תנוחמו מן השמיים, המקום ינחם אותנו.

מה עוד ניתן לומר? הייתי מבקש בעיקר לשמוע אתכם, בכל מקום שאתם, 
רק להקשיב, אבל נתבקשתי לכתוב כמה מילים. 

מקווה שמילותיי יהיו נכונות לכם.
בימים אלו אני חושב הרבה על אבותינו ואמותינו בגלות, 

שלא זכו למה שאנחנו זכינו. כשהם עברו פוגרום, 
הם לא יכלו לקוות לניצחון, ספק בעיניי אם גם התקווה

לשיבת ציון יכלה לתת להם כוח באותם רגעים נוראים. מה החזיק אותם? 
איך הם המשיכו לדבוק ביהדותם, עליה שלמו מחיר כה כבד? 

איך מסרו את נפשם על קידוש השם?
בתפילת שחרית מסתתרות כמה מילים שבדרך כלל מדלגים עליהן, 

הן נמצאות היכנשהו שם בין ברכות השחר לפסוקי דזמרא, 
אבל עבורי הן יקרות מאוד ואני משתדל לאמרן בכל פעם שאני מתפלל:

נוּ? נוּ? מַה כֹֹּחָֽ ינוּ? מַה יְשֶׁוּעָ תָֽ נוּ? מַה צִִּדְקוֹ תָֽ ינוּ? מׁה חַסְ דָֽ נוּ? מׁה חַיָֽ מָה אָָֽ

עְתָ לּוֹ  ךָ, בְני אַברָהָם אֹ�הַבְךָ שֶׁׁנִִּשְֶׁבַָֽ חְנוּ עַמךָ בְני בְרִִּיתָֽׁ נוּ?... אֲבָל אֲנַָֽ מַה גְבוּרָתָֽ

ךָ  חַ, עֲדַת יַעֲקְֹּב בִָּנְךָ בְכוֹרָֽׁ ידוֹ שֶׁׁנׁעֱקַד עַל גַבי הַמִַּזְבָֽ ע יִָּצְחָק יְח�ִ רַֽׁ בְהַר הַמַֹּרִִּיָה, זָֽׁ

אתָ אׁת שְֶׁמוֹ ישְרָאל  חְתָ בוֹ קָרָָֽ בְתָ אוֹתוֹ וּמִַּשִִּמְחָתךָ שֶׁׁשָמַָֽ שֶׁׁמאַהֲבָתךָ שֶׁׁאָהַָֽ

נוּ... ים גוֹרָלנוּ וּמַה יָפָה יְרֻ�שָתָֽ נוּ וּמַה נָע�ִ ינוּ מַה טָּוֹב חׁלְקָֽ וִּישֶֻׁ�רוּן... אַשְֶׁרָֽ
יהודי אינו אדם שבוטח בכחו, גם לא בחסדו. הוא יודע שאין הוא יכול להושיע, 

שהוא עלול למות בשואה, ושאין לו גבורה. ועדיין, הוא מאושר בחלקו, 
בהיותו שייך לעמו האהוב של אלוהים, בהיותו שמח בירושתו, בדרך חייו.

אלפיים שנה נשאנו את גורלנו לעבור מחורבן לפוגרום, משמד לשואה, 
כי שמחנו בדרך חיינו. היינו רדופים ומושפלים על ידי חזקים ממנו, 

אבל לבנו דבק בדרך חיינו. ידענו: הם הרעים ואנחנו הטובים – 
ודי היה בזה כדי שנמשיך במסירות הנפש שנדרשה מהיותנו יהודים.

כיום יש לנו כוח להגן על עצמנו, 
אך אני מרגיש שהמערכה הנוכחית אינה שונה.

זה לא רק הם נגד אנחנו, זו לא רק מלחמה על הבית. 
זו מלחמה קיומית על דרך חיינו.

לא נהיה כמוהם, לא ניתן לרגש הנקמה לנצח אותנו, 
לא נאנוס ולא נפגע בילדים, חס ושלום. הם אבדו צלם אנוש, 

ואנחנו נמשיך לראות צלם אלוהים בכל אדם. ניאבק למען הטוב נגד הרוע. 
נוּ. ים גוֹרָלנוּ וּמַה יָפָה יְרֻ�שָתָֽ נוּ וּמַה נָע�ִ ינוּ מַה טָּוֹב חׁלְקָֽ אַשְֶׁרָֽ

שלכם
דרור בונדי
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שמות / בכל סרלואי 
)ג׳ חשוון התשפ״ד(

אֱ־לֹהֵי אֳפָקִים, אֱ־לֹהֵי בּׁאֵרִי, אֱ־לֹהֵי זִיקִים, אֱ־לֹהֵי חוֹלִית,
אֱ־לֹהִי יָכִינִי, אֱ־לֹהֵי יִשְׁׂרָאֵל, אֱ־לֹהֵי כְּׁפַר עַזָָּה, אֱ־לֹהֵי כְִּסּוּפִים, 
אֱ־לֹהֵי כְֶּרֶם שְָׁלוֹם, אֱ־לֹהֵי מָגֵן, אֱ־לֹהֵי מׁפַלִּׁסִים, אֱ־לֹהֵי נַחַל 
עֹז, אֱ־לֹהֵי נִירִים, אֱ־לֹהֵי נִיר עֹז, אֱ־לֹהֵי נִיר יִצׁחָק, אֱ־לֹהֵי נִיר 
עַם, אֱ־לֹהֵי נׁתִיב הָעֲשְָׂרָה, אֱ־לֹהֵי נׁתִיבוֹת, אֱ־לֹהֵי שְׁׂדֵרוֹת, 
אֱ־לֹהֵי סוּפָה, אֱ־לֹהֵי סַעַד, אֱ־לֹהֵי עֵין הַבּׁשְׂוֹר, אֱ־לֹהֵי עֵין 
רֵעִים אֱ־לֹהֵי  גַָּן,  פַּׁרִי  אֱ־לֹהֵי  עֲלוּמִים,  אֱ־לֹהֵי  הַשְּׁׁלוֹשְָׁה, 

אֱ־לֹהֵי שְַׁבַּת קֹדֶשְׁ, אֱ־לֹהֵי תִּׁמִימוּת שְֶׁלֹּא תִָּשְׁוּב עוֹד,
אֱ־לֹהֵי עֵינַיִם שְֶׁלֹּא יֵעָצׁמוּ, אֱ־לֹהֵי הַיָּׁלָדִים הַמֵָּתִים,

אֱ־לֹהֵי הַבָּתִִּים הַשְּׁׂרוּפִים, אֱ־לֹהִים
בּׁצָרָה וּבַשְִּׁבׁיָה

.

בּׁאֵיזֶה שְֵׁם אֶקׁרָאֶךָָּ עַד שְֶׁתִַּעֲנֵנִי.
אֲנִי יׁרֵאָה עַל הַבָּשְָׂר, חֲרֵדָה מֵהָאָדָם

עֲזוּבָה וּמׁרוּדָה בּׁאֵין פַָּנֶיךָ.
לַמָּׁדֵנִי סָתוּם מִן הַמָּׁפֹרָשְׁ שְָׁעָה שְֶׁאַתִָּה נִגׁלָה

בּׁזַעַם, נוֹכֵחַ בּׁמַרׁאוֹת הָאֵימָה.
רִבּוֹאוֹת אָדָם, רׁסִיסֵי הַנְֶּפֶשְׁ

הֲלוּמֵי כְּׁאֵב אָתָאנוּ לׁחַלִּוֹת פַָּנֶיךָ.
בּׁהֵאָסֵף כְָּל הַשְֵּׁמוֹת, הַפַָּנִים, הַמָּוֹרָאוֹת

רַק גָּׁעִיַָּת שְׁוֹפָר מָרָה מִנְֶּפֶשְׁ
אַיֶָּכְָּה

מתוך: המוסך - מוסף לספרות
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אני מקווה שהרמב"ם יסלח לי על שאני מצטט משהו 
מכתבי הארכיאולוג פסח בר אדון. הוא היה חניך ישיבה מוסרניקית 

שהפך עם עלייתו לבדואי מעורה, לחופר חפירות ושומר.
בימי מלחמת העולם השנייה הוא כתב שהוא יושב לנחם את הריבונו של עולם 

הבוכה על עולם האדם בימי השפל שלו. בימי הרצח ואובדן הצלם. 
באותם רגעים איבד את המשמעת הרמב"מית שלו 

וניחם את האל על אסונו הגדול. 
בימים אלו נזכרתי ברשימה ההיא בגלל הקריאות הגסות 

שליוו את הפוגרום 'אללה אכבר'. אחרי פרוייקט הרצח תחת דגליו הכוזבים 
של אללה שזנח את בני האדם כשהופיע על דגלם. 

אני נזכר בשיחה מוזרה שהתקיימה ברשות הדלאי-למה בעמק הירדן. 
היו שם נציגי הקתולים והפרוטסטנטים באירלנד, רב ישראלי וסופי מוסלמי. 

אני חושב שאני הייתי החילוני היחידי. שאל הקתולי, 
איך זה שאלוהים מוביל אותנו לכל המלחמות? והדלאי למה השיב, 

שאם בשם האלוהים נעשה עוול כזה, צריך לפרק את בתי התפילה של כולם. 
אנחנו צריכים ללמוד כיצד אלוהים יכול להיות דגל לעבודה זרה 

של כניעה ליצרים אפלים שמקבלים תמיכה מההיסטוריה. 
העולם צריך להגן על עצמו מפני חילוניות של צלב קרס ודתיות קנאית 

של רוצחים בשם אללה. מלאכת השיקום קשה, שנים רבות לקח לתקן רוחנית 
את גרמניה ויפן. כמה הרס ודם בשביל זריחת הומניזם לכמה שנים...

אחד מותיקי המתפנים סיפר לי שפגש אחד מהצעירים בקיבוצו שאמר לו: 
'אתה כבר בנית את חייך, יש לך ילדים ונכדים דרכך סלולה. 

אני בראשית דרכי ובמצב הזה אני רוצה להיות אחראי 
שאצליח לבנות חיים לי ולמשפחתי. על כן אני לא יודע מה אעשה 

בחלוף הימים הנוראים הללו. האם אחזור לקיבוצי?'
טוב שהוא מחשב את דרכו מחדש, בוחר את דרכו מחדש. 

אני מאמין שיגלה בו כוחות בונים שלא בורחים מאחריותם  ולא מקבלים 
אותה בכפייה. 

מה יכול זקן כמוני לאחל לכם תלמידיי היקרים? 
שתוכלו להפוך את הפחד לכוח מזהיר אך לא משתק. 
שתדעו להפוך את הייאוש למקור אנרגיה ואומץ לב. 

שלא תתנו לשנאה המוצדקת לכבוש ולאטום את הלב. 
דמעות אינן מכבות בהכרח לפידים, הן יכולות גם להדליק אותם. 

נהיה אחד עם השני, אחת עם השנייה. ניתן לדמעות לְדַבֵָּר, 
וננסה לרקוד את ריקוד החיים המבקשים לתקן. 

לפני כמה חודשים הוצאתי ספר וקראתי לו 'מן המדרון' . 
שאלו אותי, למה כותרת כזו? והשבתי שהדבר בא עם הגיל. 

שהזיקנה היא קובעת את הכיוון. 
אך ידעתי גם אז, כי המורד והעלייה מצויים באותה דרך. 

אני מאמין כי אתם צעירים הבונים את חייכם בצל הימים האפלים, 
תוכלו לשאת על כתפיכם את משא העלייה. הרי רק מהצל מגיח האור.
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"שלום רב לך ברגינסקי,
 

ברצוני לכתוב לך כמה מילים לפני יציאתי. 
אין זאת פרידה - נפרדנו כבר בארץ. 

אבל אני מרגישה צורך להגיד לך כמה מילים כלחבר טוב וקרוב. 
אני יודעת שיכולים להיווצר מצבים שתהיו באי - ביטחון הקשר לגורלנו. 

או בוודאות גמורה של מצבים קשים. ואני יודעת שאז תשאל מעצמך שאלות- 
ואני רוצה לענות לך למפרע. לא בשם אחרים, רק בשמי. למרות שאני יודעת 

שכולם מרגישים כמוני.
 

אני הולכת מתוך שמחה, מתוך רצון חופשי ומתוך הכרה ברורה 
של הקשיים אני רואה זכות בהליכתי וגם חובה. 

ותעזור בכל מקום ומצב הידיעה שאתם עומדים מאחורינו. 
יש לי גם בקשה אליך שאולי מיותר שאגיד, אל אני מוכרחה. 

אנחנו רגילים שמעשי החברים יהיו ידועים ברבים. 
כולם חיים יחד את ההצלחות והקשיים. אבל אתם מוכרחים לדעת 

שבעד סיפוק החברים אשרא רוצים לדעת על גורלנו, 
אנחנו יכולים לשלם מחיר יקר מאוד. כל מילה של ההערכה ופרסום- 

אתה יודע מה פירושה.
 

אינני רוצה להרבות במילים. אבל לפני הנסיעה 
אני מוכרחה עוד להודות לך בעד כל העזרה שקיבלתי ממך. 

ובעד היחס החברי בו נתת אותה. ועל שאר הדברים נדבר כשאחזור. 
עד אז ברכת שלום חמה.

 
מהגר

)הגר - כינוי לחנה בתפקידה וכינוי להונגריה בפי היהודים בימי הביניים.(
 

רואים שסנש נכונה לתפקיד ואוהבת את החיים. היא איננה לבד 
דווקא משום שהיא יוצאת לתפקיד. מבינה כי לא מדובר רק עליה ועל חייה 

אלא שהדברים נוגעים ליקרים לה. 
לידידים ולאמא שחשבה שבתה במקום בטוח. 

תמיד חנה ערה לכך שהחלטה שלה היא לא רק שלה 
אלא גם של חבריה ומשפחתה. 

לצערי אני יודע ששמועות על צניחתה הגיעו לירושלים 
לחוג חברים שלה מהונגריה באוניברסיטה עוד לפני שנתפשה 

דבר שעורר תהייה אם הדבר לא תרם לסופה.

מכתב מחנה סנש מערב צאתה לשליחות, 

מיועד לברגינסקי - פעיל בקיבוץ המאוחד שגייס חלק ניכר מהצנחנים.
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אִם יִהׁיוּ - וׁיִהׁיוּ - רׁגָעִים שְֶׁיֵָּהָפׁכוּ לָךְ
יוֹם לַחֹשְֶׁךְ וׁלֵיל-

לׁלֹא תִּׁנוּמָה מִנְּׁפִילָה אֶל תִּׁהוֹם.
גַָּם בַּשְָּׁעוֹת הַקֵָּשְׁוֹת, הָרֵיקוֹת

מִטַַּעַם וׁתַכׁלִית, אַל תִִּשְׁׁכְּׁחִי אַל תִִּשְׁׁכְּׁחִי
אֶת חֲלוֹמוֹתַיִךְ הַכְּׁחֻלִִּים

שְֶׁלִּׁמַעֲנָם כְּׁדַאי לָקוּם, לׁהִתׁחַזֵָּק
וּלׁבַלִּוֹת אֶת הַתִָּפֵל-

וׁכִי יֵשְׁ חִנְּוּךְ הַמׁצַפֶַּה מֵעֵבֶר לָרֶכֶס
כְּׁמוֹ הָאוֹר שְֶׁהוֹלֵךְ עִמָָּנוּ בּׁכָל הַדְּׁרָכִים,

בּׁאַהֲבָה תִָּמִיד,
אִמָָּא וׁאַבָּא

אבא קובנר

בוגרים יקרים, אני שולח לכם מכתב זה, שכתבתי לכם 
לתלמידיי, נושאי געגועיי. 

אני מצרף כמה קטעים. האחד, מכתב של חנה סנש לפני צניחתה 
והשני, שיר שכתב אבא קובנר לבתו ערב גיוסה לצבא.

אני מקווה שמשהו מזה יביא תועלת. 
ואם לא, גם הסל יודע לרחם על כוונות טובות. 

 
שלכם

מוקי צור 
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וַיְהִי דְבַר יְהֹוָה אֵלַי לֵאמֹר:

זָכַרְתִֹּי לָךְ חׁסׁד נְעוּרַיִךְ אַהֲבַת כְֹּלוּלֹתָיִךְ  יְהֹוָה  יְרוּשֶָׁלַם לֵאמֹר כֹֹּה אָמַר  בְאָזְנֵי  וְקָרָאתָ  הָלֹךְ 

לׁכְתֵֹּךְ אַחֲרַי בַָּמִַּדְבָָּר בְָּאׁרׁץ לֹא זְרוּעָה:

קֹדׁשֶׁ יִשְְׂרָאֵל לַיהֹוָה רֵאשִֶׁית תְֹּבוּאָתֹה כָֹּל אֹכְלָיו יׁאְשָָּׁמוּ רָעָה תָֹּבֹא אֲלֵיהׁם נְאֻם יְהֹוָה:

ירמיהו ב'

באהבה,
בתקוה,

ובהצלחה.
ה' ישמור עליכם ועלינו ועל כלל ישראל.

יגאל סימון



20

"כל העולם הוא בית לציפור במעופה" )אתי אנקרי(

עשרה דורות לפניו עשה נוח צהר לתיבה
והוא נשאר רק עם הצהר, כולו פתוח לעולם

ואברהם הינו יושב פתח האוהל, 
והוא כאוב, פצעי המילה זועקים את שלהם

וחם בחוץ שהרי יצאה חמה מנרתיקה,
והוא כבר מזמן לא נער
אך משימתו ברורה לו, 
ונברכו בך, והיה ברכה.

והאוהל פתוח לארבע כנפות הארץ,
שמא יבוא אורח, אולי יהיה צמא או רעב,

אולי יצטרך מקום להניח את הראש.

והעיניים נישאות והנה אורח ועוד אחד ועוד אחד
והישיש הכאוב מתחיל לרוץ,

את החום הלוהט שכח מאחור,
והוא משתחווה ארצה,

ומזמין מכל הלב, ודואג ושואל ונותן
והנה כבר הלחם והעוגות והבקר

והאורח כבר בן בית,
ואפילו שרה אשר לה חדל להיות אורח כנשים

מתבשרת באורח חדש שעתיד להיוולד ממעיה.

בדיוק כשם שהציפור במעופה היא בביתה, כך גם האדם אשר מונח על מקומו 
וממש את ייעודו נמצא בבית, אוהל הפתוח לארבע כנפות הארץ מלמד שהעולם כולו 

הוא ביתו של אברהם ומכאן יכול האדם לנוע בשני מסלולים, 
הראשון כוחני ניגונו הוא ניגון הבעלות והשליטה דגלו הוא הגאווה 

השני הוא עדין, ניגונו הוא השליחות, הדאגה לאחר דגלו הוא ענווה והכנסת האורחים.
אברהם בחר במסלול השני העולם כולו הוא ביתו, כולו מבקש להביא ברכה, 

לדאוג לכלל ומילא לאורחים, אפילו למלצר דואג אבא אברהם 
שהרי את הכל אברהם עושה כמעט לבדו אך לפתע הוא מבקש עזרה "יוקח נא מעט מים" 

ורש"י מלמדנו שנעזר הוא בשליח, ולכן הוא מבקש בנימוס, "יוקח נא" 
ולכן למרות שהכל ניתן בשפע וברוחב לב, חס אברהם על המלצר 

ומבקש שיביא רק "מעט מים" פשוט משום שאוהלו פתוח לארבע כנפות הארץ 
והוא כולו חסד וצהר ועיניו רואות הכל אפילו את האורחים שלא תיאמו הגעתם 

ואת המלצר נטול השם והפנים, וייעודו לא יושלם עד שאחרון האורחים ואחרון המלצרים 
לא יתברכו בו. אברהם איש החסד הגדול, פשוט מתנהל בעולם כציפור 

שבמוטת כנפיה העדינות מבקשת לטהר את האוויר, 
להפוך את העולם למקום שיש בו עוד קצת מקום. יהי רצון שגם אנחנו

שלומי טמסות
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חברים יקרים שלום,

מקווה שאתם בטוב. ביקשו ממני לשלוח מילות חיזוק לשאלה 

'מה נותן לי כח בתקופה הזו?'

אז לפני שאני נכנס לשאלה, אני רוצה להזכיר לנו למה אנחנו כאן. 

אני נמצא בצפון כבר מהשבת הנוראית בה התבשרנו על הבשורה הקשה, 

התעוררנו לבוקר מזוויע ואנחנו מאז נמצאים פה בלחימה מול חיזבאללה, 

ב"ה אנחנו פוגעים באויב, וככה טיפה לזכר אותנו על איפה אנחנו נמצאים ולמה, 

ורק אפילו המחשבה שלפני 100 שנה יכל להיות אירוע דומה לאירוע 

שקרה בשבת השחורה ופשוט לא היה מה לעשות, 

פשוט היינו מקווים שזה לא מהמשפחה וזה לא מקרבה, 

והנה היום אנחנו זוכים שיש לנו את הזכות להגן על עצמינו, להגן על העם שלנו, 

וזה דבר שצריך להודות עלייו, בכל רגע ורגע. אני רוצה להתייחס לשאלה ששאלו אותי 

מה נותן לי כח בתקופה הזו, אז אני חושב שהדבר שנותן לי הכי כח זה אתם. 

אבל לא רק אתם בכפרי סטודנטים, אלא אתם הציבור שלנו, החברה הישראלית, 

עם ישראל, ההירתמות המדהימה הזו שלכם בעורף, לכל אחד ואחד, לכל קשיש וזקן, 

לכל בודד וגלמוד, לכל ילד וילדה, לכל חייל ולוחם היא הירתמות שהיא מרגשת, 

המלחמה שלנו היא לא מלחמה רק על אדמה, היא מלחמה על רעיון. 

מלחמה על רעיון, על רשע, אל מול טוב, אל מול חסד, אל מול עזרה הדדית, 

אל מול זה שאפשר לייצר כאן חברה אחרת, חברה שתומכת אחד בשני, 

חברה שחיה אחד בשביל השני, חברה שחיה על ייתרון של ראיית הזולת, 

של אכפתיות, של ממלכת כוהנים וגוי קדוש, ואור לגויים. אל מול חברת מוות והרג. 

ועל זה אנחנו נלחמים, לא רק על פיסת אדמה, ובכל פעם שאני נכנס לאיזהשהיא קבוצה, 

כל פעם שאני רואה את מעשי החסד העצומים, ההתנדבות, העזרה ההדדית, 

את הדאגה לאחר, זה נותן לי כח, ומזכיר לי על מה אנחנו נלחמים. 

אנחנו נלחמים על רעיון אחר, על רעיון של מלכות, של טוב וחסד, מלכות השם בעולם, 

ובשם זה אנחנו נאבקים ונלחמים. וכשאתם עושים חסד שם מאחורה זה נותן לנו כח. 

אנחנו לא רואים כאן הרבה חדשות, ולא מעורבים הרבה בדברים אחרים שקורים בארץ, 

אבל כל מעשי הטוב והחסד שלכם נותנים לנו כח ומחזקים אותנו. אז תודה לכם, תמשיכו. 

אני מקווה שהתפכחנו ושנעשה תשובה על התקופה האחרונה,

ושנבין שרק ביחד אנחנו יכולים, וננצח 

רק ביחד אנחנו מגלמים את התפקיד שלנו בעולם. 

אני אוהב אתכם ושהשם ישמור אתכם ואת משפחתכם. 

שולח ניחומים לכל חברינו שספגו אבל ואובדן. בע"ה בבניין ציון ננוחם. 

שיהיה בשורות טובות וכל טוב, 

יצחק פרידמן




